
Štipendije -
so in niso

Pred leti smo ugotavljali, da je naša šti-
pendijska politika neustrezna, saj so imele de-
lovne organizacije različne višine štipendij,
številni dijaki in študentje pa štipendij eno-
stavno niso dobili. Sklenili smo družbeni do-
govor in samoupravni sporazum o novi obliki
štipendiranja, ki sta ju podpisale vse družbe-
nopolitične organizacije in samoupravne inte-
resne skupnosti na ravni republike, skupščine
cbčin, izvršni svet SRS in gospodarska zbor-
nica Slovenije.

Z novim načinom štipendiranja smo spre-
jeli enotne višine štipendii v delovnih orga-
nizacijah, tisti upravičenci pa, katerih doho-
dek na družinskega člana ne presega dovolje-
ne meje, so dobivali še razliko med kadrovsko
in tako imenovano socialno štipendijo. Vsi tistl
ki pa kadrovske štipendije niso imeli, pa so
lahko prejemali samo socialno štipendijo, za
katero se je odločila večina študentov in di-
jakov, saj s sprejetjem te štdpendije niso spre-
jeli skoraj nikakršnih obvez. Dobro pa je zna-
r.o. kakšne obveze imajo imetniki kadrovskih
štipendij (počitniška praksa, zaposldtev po
končanem šolanju itd.). Tako smo imeli v Slo-
veniji lani kar okrog 40.000 imetnikov social-
ne štipendije.

Do tu je bilo vse lepo in prav, toda kar
naenkrat je bilo ugotovljeno. da razpoložljiva
sredstva, pridobljena na podlagi družbenega
dogovora in samoupravnega sporazuma, zado-
ščajo le za dve tretjini upravičencev. Sprejeti
so bili razni sklepi, s katerimi so nekaterim
štipendijo ukinili. Seveda so taka dejanja bu-
rila duhove, toda resnica je, da so upravičen-
ci, kd so štipendijo prejemald že v prejšnjem
letu in ko so bili tudi po vseh novih sklepih
še upravičeni do štipendije, to tudi prejemali,
čeprav z večjo ali manjšo zamudo. Toda po-
ložaj je bil veliko ostrejši za nove prosilce,
saj skupnost za štipendiranje ni sklepala po-
godb z novimi prosilci, ki tako vse do januar-
ja niso dobili štipendij. To pa je marsikatere-
mu dijaku in študentu prekrižalo vse račune,
kajti brez denarja ni polnega želodca, s praz-
nim pa se ne da niti živetd, kaj šele študirati!

Da bi nastalo situacijo rešili, so razni orga-
ni — predsedstvo RK SZDL, predsedstvo RK
ZSMS, pa tudi občinska vodstva SZDL in
ZSMS — sprejeli ustrezna stališča, v katerih
poudarjajo, da je treba položaj rešiti in šti-
pendije izplačati, hkrati pa poiskati tudi kriv-
ce za tak položaj.

Zdi se nam, da je glavni vzrok takšnega
stanja v tem, da so delovne organizacije po
uvedbi štipendij iz združenih sredstev razpi-
sale zelo malo kadrovskih štipendij. V občini
Šiška je v lanskem letu le 22 delovnih organi-
zacij razpisalo skupno 322 kadrovskih štipen-
dij. Vemo pa, da imamo v občini 156 delovnih
organizacij in že blizu 30.000 zaposlenih. Iz-
gleda. da so se v delovnih organizacijah Iz-
govarjali, češ. kaj bi razpisovali nove štipen-

dije, saj dajemo denar za štipendije iz zdru-
ženih sredstev... Toda — ali je kdo v teh
delovnih organizacijah pomislil, kje bodo do-
bili potrebne strokovne kadre, ko jih bodo po-
trebovali? Načrtovanje potreb po strokovnja-
kih v prihodnjih letih je v šišenskih delovnih
organizacijah očitno zašepalo! Še je čas, da
napake popravimo, čakati pa s tem nikakor
ne moremo več, če nočemo v prihodnosti ču-
titi pomanjkanja strokovnjakov te ali druge
vrste! Bojan Grom

Vodice

USPEL IZLET
ZA KMEČKE ŽENE

Tudi letos je kmetijska zadruga
Medvode ob praznovanju dneva žena
popeljala svoje članice-kooperantke na
izlet »v neznano«. Trije avtobusi s
130 kmečkimi ženami so v soboto, 5.
marca 1977 odpeljali proti Štajerski in
Koroški. V Polzeli so si ogledale To-
varno nogavic z'n primerjale delo in
pogoje dela žena v industriji s svojim
kmečkim delom. V Slovenj Gradcu pa
so si ogledale razstavo del žensk — u-
metnic v Umetnostnem paviljonu in na-
ravoslovno razstavo FKK Diana. Pot
jih je nato vodila skozi Dravograd in
ob Dravi do Maribora ter v Zdravili-
šče Dobrna, kjer je bil bazen kar pre-
majhen za vse, ki so si zaželeli kopa-
nja.

Kar prehitro je minil dan in po be-
sedah ene od udeleženk, ki se je na za-
ključni večerji v imenu vseh zahvalila
organizatorjem, lahko sklepamo, da si
takih in podobnih izletov še želijo, saj
je za marsikatero kmečko ženo to edi-
ni dan v letu, ko se odtrga od svojega
vsakdanjega dela in skrbi.

ZANIMIVA PREDAVANJA
Po programu izobraževanja kmetov-ko-

operantov kmetijske zadruge Medvode so se
v Vodicah in v Mednem zvrstila že predava-
nja o kontroli mlečnosti in njenem pomenu,
reji živali na kmetijah, urejanju kmečkega
doma, pridelovanju krme na njivah in kon-
zerviranju, herbicidih ter vzdrževanju trak-
torjev in kmetijske mehanizacije. Slušatelji
so bili s predavanji zelo zadovoljni, udeležba
bi bila verjetno večja, če ne bi prezgodnja
pomlad vzpodbudila kmete k delu na polju
in v gozdu. Kasneje, ko bo zaradi toplejšega
vremena spet ogrožena kakoyost mleka, bodo
pripravili še predavanje o higienskem prido-
bivanju mleka.


